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Аннотация. На основе комплексного хронологического анализа палинологических, археологических и 
исторических данных представлена реконструкция истории лесных экосистем одного из крупных историко-
географических районов Западной Сибири – Среднего Прииртышья. Прослежены основные этапы трансфор-
мации лесов района, начиная с раннего железного века (2500 л.н.). Проанализирована роль различных ас-
пектов традиционного хозяйства, а также крупных миграционных процессов в формировании современной 
природной зональности района. Впервые опубликованы данные трех новых палинологических разрезов, за-
ложенных на территории нынешних подтайги и лесостепи Среднего Прииртышья и существенно снижающих 
неравномерность палинологической изученности Западно-Сибирской равнины. 
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Abstract. Based on a complex chronological analysis of palynological, archaeological and historical data, the 
reconstruction of the history of forest ecosystems in one of the major historical and geographical regions of 
Western Siberia, the Middle Irtysh region, is presented. The main stages of transformation in the region's forests 
have been traced, starting from the early Iron Age (2500 years agi). The role of various aspects in the traditional 
economy, as well as the major migration processes in the formation of modern natural zonality of the region, is 
analyzed. The data of three new palynological sequences laid on the territory of the present subtaiga and forest 
steppe in the Middle Irtysh region and significantly reduced the unevenness of the palynological study of the West 
Siberian Plain is published for the first time. 
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